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Bãncile ramburseazã
anticipat cãtre BCE
1,5 miliarde euro

Bãncile din zona euro vor rambur-
sa, sãptãmâna aceasta, 1,515 miliarde
euro din împrumuturile contractate de
la Banca Centralã Europeanã (BCE)
prin programul de urgenþã pe trei ani
LTRO (Longer Term Refinancing
Operations), derulat în 2011 ºi 2012.

BCE a informat, la finele sãptãmâ-
nii trecute, cã trei bãnci vor rambursa
1,064 miliarde euro din sumele
împrumutate în prima rundã a pro-
gramului LTRO, iar cinci instituþii
de credit - 451 de milioane de euro
din cea de-a doua rundã.

Bãncile din zona euro au împru-
mutat peste 1.000 de miliarde euro
de la BCE prin programul LTRO - în
decembrie 2011 ºi februarie 2012,
când banca centralã a pus la dispozi-
þia instituþiilor de credit fonduri neli-
mitate cu scadenþa la trei ani, la o
dobândã de 0,75%.

Euro urcã în aºteptarea
deciziei Fed privind
programul
de stimulente

Moneda unicã europeanã s-a
apreciat în intervalul 22-26 iulie, pe
pieþele externe, faþã de dolar, investi-
torii aºteptând decizia de sãptãmâna
aceasta a Federal Reserve din SUA
(banca centralã americanã) privind
viitorul programului de achiziþii de
obligaþiuni.

Euro a crescut cu 1% sãptãmâna
trecutã, la New York, ajungând la
1,3279 dolari. În intervalul men-
þionat, euro a urcat pânã la 1,3297 do-
lari - cel mai ridicat curs din 20 iunie
pânã în prezent. (V.R.)
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EXCLUSIVITATE - COMISIA EUROPEANÃ:

“Fondul Proprietatea
nu va mai avea drept de vot
la Transelectrica ºi Transgaz”

C
omisia Europeanã consi-
derã cã, pentru corecta
aplicare a regulilor de un-
bundling (separarea acti-

vitãþilor) la companiile din energie,
Fondul Proprietatea (FP) nu va mai
putea sã-ºi exercite dreptul de vot la
Transelectrica ºi Transgaz, susþin
surse apropiate situaþiei. FP îºi va
putea pãstra, însã, acþiunile la cele

douã companii ºi va încasa în conti-
nuare dividendele.

Respectarea, de cãtre þara noastrã,
a regulilor de unbundling a constitu-
it, la finele sãptãmânii trecute, un su-
biect fierbinte al discuþiilor dintre
autoritãþile noastre ºi reprezentanþii
Fondului Monetar Internaþional
(FMI), Comisiei Europene (CE) ºi
Bãncii Mondiale. Potrivit surselor

noastre, Comisia a apreciat cã regu-
lile privind separarea activitãþilor
din energie pot fi duse cu succes la
capãt, în contextul în care Transelec-
trica ºi Transgaz au implementat
procesul de numire a managerilor
profesioniºti.

FPpoate sã-ºi exercite în continua-
re, liniºtit, votul în Adunãrile Genera-
le ale Acþionarilor societãþilor de pro-
ducere, distribuþie ºi furnizare a ener-
giei ºi gazelor aflate sub autoritatea
Departamentului de Energie, nu însã
ºi la Traselectrica ºi Transgaz.

Europa a adoptat, în domeniul
energetic, principiul unbundlingu-
lui, care înseamnã separarea activi-
tãþilor de producþie, transport, distri-
buþie ºi furnizare în entitãþi distincte.
Astfel, giganþii energetici integraþi
ºi-au separat, prin înfiinþarea de so-
cietãþi, toate aceste activitãþi. Dar
Comisia Europeanã a mers mai de-
parte ºi impune þãrilor membre UE
ca proprietarii societãþilor de tran-
sport energie ºi gaze sã fie diferiþi de
cei ai societãþilor care se ocupã cu
producþia, furnizarea ºi distribuþia.
Aºa au început mulþi giganþi energe-
tici europeni sã-ºi înstrãineze din ac-
tive.

A.T.

(continuare în pagina 11)

GRUIA STOICA, GFR:

„Orice întârziere în finalizarea
privatizãrii aduce pierderi CFR Marfã”
l Domnia sa nu comenteazã tensiunile dintre preºedinte ºi premier legate
de aprobarea contractului

Grup Feroviar Român (GFR) -
câºtigãtorul contractului pentru pri-
vatizarea CFR Marfã - ºi-a îndeplinit
toate angajamentele asumate
prin anunþul de privatizare a
companiei, susþine Gruia Stoica,
patronul Grupului. Urmeazã ca,
de îndatã ce contractul va fi sem-
nat, GFR sã demareze planurile
pentru rentabilizarea companiei.

Întrebat cum comenteazã de-
cizia Guvernului de a trimite
contractul de privatizare spre
aprobarea Consiliului Suprem
de Apãrare al Þãrii (CSAT),
domnul Stoica ne-a rãspuns cã
nu este rolul domniei sale sã aibã
comentarii politice pe aceastã
temã. Aprobarea contractului de
privatizare a CFR Marfã de cãtre
Guvern a stârnit o reacþie în lanþ,
fiind ca o minge de ping pong pe care
preºedintele Traian Bãsescu ºi pre-
mierul Victor Ponta ºi-au pasat-o

unul altuia, la finele sãptãmânii tre-
cute.

Gruia Stoica a afirmat cã fiecare zi

pierdutã se traduce în incertitudine
pentru cei 11.000 de oameni care lu-
creazã la CFR Marfã ºi în pierderi
pentru companie.

Proprietarul GFR ne-a precizat cã
Grupul ºi-a îndeplinit întocmai toate

angajamentele asumate prin anunþul
de privatizare ºi o va face, în conti-
nuare: “Aºadar, partea care ne-a re-

venit nouã a fost dusã la capãt, cu
succes. Noi aºteptãm ca privati-
zarea sã se desfãºoare conform
procedurii, ne dorim sã semnãm
contractul ºi sã finalizãm acest
proces, astfel încât sã putem tre-
ce la partea cea mai importantã –
rentabilizarea companiei”.

Domnia sa ne-a spus cã lucru-
rile nu sunt deloc simple la CFR
Marfã, întrucât GFR plãteºte o
sumã mare pentru companie ºi
nu dã aceºti bani doar pentru
niºte vagoane: “Am intrat în pro-
cesul de privatizare deoarece ne
dorim sã rentabilizãm CFR Mar-

fã, motiv pentru care vrem ca priva-
tizarea sã se încheie cu succes”.

ALEXANDRA CRÃCIUN

(continuare în pagina 2)

Gruia Stoica

Oltchim, pe nisipuri
miºcãtoare

Soarele rãsãrise pe strada
Oltchim, dupã ce administra-
torii judiciari ai combinatului

vâlcean ºi Ministerul Economiei au
convins Piraeus Bank ºi Banca
Transilvania sã le acorde mult
râvnita finanþare pentru majorarea
producþiei. Cu Piraeus Bank, nego-
cierile chiar au ajuns în etapa finalã
a verificãrii garanþiilor oferite pen-
tru linia de credit de 6 milioane de
euro, reprezentanþi ai bãncii având
în plan sã facã o vizitã la Râmnicu
Vâlcea pânã la finalul lunii.

Însã, administratorul special al
Oltchim, Bogdan Stãnescu, ºi direc-
torul general interimar, Mihail Tãl-
pãºanu, au anunþat, vineri dimineaþã,
pe Bursa de Valori Bucureºti (BVB),
cã 715 angajaþi vor intra în ºomaj
tehnic pe fondul reducerii temporare
a activitãþii, ca urmare a lipsei de ma-
terii prime, capitalului de lucru ºi
funcþionãrii la capacitate redusã a
unor instalaþii. ªi aºa peste Oltchim a
venit, iar, furtuna.

Vineri dupã-masã, administratorii
judiciari (Rominsolv ºi BDO) au
transmis BVB un comunicat, care

sã-l clarifice pe cel semnat de Bog-
dan Stãnescu. De fapt, acest comuni-
cat îl contrazice complet pe primul.
Administratorii judiciari aratã cã, în
august, Oltchim nu numai cã nu se
închide, ci îºi majoreazã producþia la
23,07% ºi îºi diminueazã pierderile
din activitatea curentã la 800.000 de
euro.

Administratorii judiciari susþin cã
poartã în continuare negocieri pen-
tru obþinerea finanþãrii, aºa cum dis-
cutã permanent cu partenerii comer-
ciali pentru obþinerea unor condiþii
de platã mai avantajoase.

Prin combinat circulã mai multe
scenarii privind aceastã situaþie ne-
obiºnuitã ce pare un „joc de-a alba
neagra” cu finanþarea. Unii zic cã
administratorul special Bogdan
Stãnescu s-ar fi sucit, dupã ce ar fi
petrecut mai mult timp în compania
lui Constantin Roibu (fostul condu-
cãtor al Oltchim), iar alþii spun cã
domnia sa n-ar fi înþeles nimic din
planul de trimitere în ºomaj tehnic a
715 angajaþi. (A.T.)

(continuare în pagina 2)

ANGELINI, PREªEDINTELE PATRONATULUI ITALIAN
CONFINDUSTRIA:

„Problema investitorilor italieni
în România: birocraþia
din administraþie ºi bãnci ”
l În ciuda acestor dificultãþi, România rãmâne atractivã pentru investitorii
strãini l Energia regenerabilã, printre cele mai interesante sectoare

Reporter: Care sunt principalele
probleme cu care se confruntã inves-
titorii italieni în România?

Mauro Maria Angelini: În pre-
zent, una din cele mai mari probleme
ale firmelor italiene din România, ex-
ceptând criza economicã, rãmâne bi-
rocraþia. Unul din aspectele care limi-
teazã acþiunea firmelor operative în
România este tocmai abordarea mult
prea birocraticã, ce caracterizeazã
fiecare sector economic. Organele bi-
rocratico-administrative ºi cele de
control au tendinþa sã abuzeze în ce-
rerea de documente, declaraþii, sem-
nãturi, ºtampile.

Acelaºi lucru este valabil ºi pentru
bãnci. Se întâmplã adesea ca acest
exces de birocraþie sã ducã la pierde-
rea de timp preþios, mãrirea costuri-

lor ºi încetinirea lucrãrilor, ceea ce,
pe o piaþã în continuã schimbare, di-
namicã, precum cea actualã, dãunea-
zã firmelor ºi competitivitãþii lor.

În plus, România are nevoie sã re-
construiascã un sistem echilibrat de
relaþii industriale ºi sã dezvolte un ra-
port corect între pãrþile sociale ºi gu-

vern cu mai multã energie, în urma
intrãrii în comunitatea europeanã ºi
expunerii la presiuni competitive mai
mari. Chiar ºi sectorul manufacturier,
care contribuie masiv la export ºi la
crearea de locuri de muncã, trebuie sã
fie protejat de mãsuri coerente. În
acest scop, sunt necesare mãsuri care
sã evite plata anticipatã a TVA-ului
pentru importuri, simplificarea prac-
ticilor vamale (precum problema
CMR-urilor – contractelor de trans-
port a mãrfurilor - în original, recupe-
rarea TVA-ului), precum ºi mãsuri
care sã simplifice gestionarea resur-
selor umane.

A consemnat
ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 4)

Investiþiile strãine directe au scãzut vertiginos de la debutul

crizei ºi sunt în continuare pe un trend descendend. Mauro

Maria Angelini, preºedintele patronatului italian Confindus-

tria, susþine, însã, cã România continuã

sã fie una dintre cele mai atractive des-

tinaþii pentru investitorii strãini, în spe-

cial europeni. Domnia sa ne-a declarat

cã în ciuda problemelor legate de crizã,

de birocraþia din administraþie ºi bãnci,

þara noastrã prezintã multe oportunitãþi de investiþii. Investi-

torii italieni sunt interesaþi de infrastructurã, energie regene-

rabilã, agriculturã, gestionarea deºeurilor, prelucrarea ali-

mentarã, industria constructoare de

maºini ºi sãnãtate. Vã invitãm sã par-

curgeþi în continuare amplul interviu

acordat de domnul Angelini, care pre-

zintã atuurile României în cursa pentru

atragerea investiþiilor strãine.

ÎN LOC DE CONVOCARE AGA,

Consiliul BVB trece la “consultarea formalizatã” a acþionarilor
l Costel Ceocea, SIF Moldova: „Întrunirile cu acþionarii sunt benefice pentru BVB”

Consiliul de Administraþie
(CA) al Bursei de Valori
Bucureºti (BVB) a decis,

vineri, sã demareze “procesul de
consultare formalizatã a acþionari-
lor” pentru stabilirea momentului ºi
oportunitãþii convocãrii Adunãrii
Generale a Acþionarilor (AGA).
Consultãrile vor avea în vedere, po-
trivit unui comunicat al BVB,
înfiinþarea Contrapãrþii Centrale,
adoptarea Codului de Guvernanþã
Corporativã, momentul trecerii la
sistemul dualist de administrare, re-
vizuirea actului constitutiv privind
cvorumul ºedinþelor AGA ºi strate-

gia comunã cu operatorul bursei de
energie (OPCOM).

Surse din piaþa de capital ne-au
declarat cã, prin aceastã “consultare
formalizatã a acþionarilor”, BVB
doreºte sã ia pulsul cât mai multor
acþionari, atât prin întâlniri directe,
cât ºi prin corespondenþã scrisã
(scrisori, email etc).

Întrunirea de vineri a Consiliului
Bursei a venit în urma solicitãrilor
separate ale acþionarilor SIF Moldo-
va, Lucian Isac ºi Dorin Cojocaru de
convocare a Adunãrii Generale a
Acþionarilor. Cumulat, cei trei acþio-
nari deþin peste 5% din capitalul so-

cial al BVB, însã cererile au fost, cel
mai probabil, discutate individual de
cãtre Consiliul Bursei, astfel încât
convocarea AGA nu a fost conside-

ratã obligatorie.

SIMONA ªERBÃNESCU

(continuare în pagina 3)

Ludwik Sobolewski a fost aprobat de ASF

Dosarul lui Ludwik Sobolewski, noul director general al Bursei de Valori Bucureºti

(BVB), a fost aprobat, sãptãmâna trecutã, de Autoritatea de Supraveghere Financia-

rã (ASF), potrivit unor surse din piaþa de capital.

Conducerea ASF ºi-a dat acordul pentru aceastã numire, datoritã competenþelor lui

Ludwik Sobolewski, precum ºi graþie criteriilor de performanþã îndeplinite la Bursa de

la Varºovia, ne-au mai precizat sursele. O decizie oficialã este aºteptatã pentru aceastã

sãptãmânã.

(continuare în pagina 3)

Mark Mobius, preºedinte executiv al Templeton Emerging

Markets Group, care administreazã FP, nu va mai avea

niciun cuvânt de spus în transportatorii naþionali de

electricitate ºi gaze.


